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 خودپردازها کمبود اسکناس 
ندارند

در پــی مطرح شــدن ادعاهایی مبنی بــر اینکه 
«دســتگاه های خودپرداز در ارائه پول نقد با کمبود 
اســکناس مواجه هســتند»، دبیر شورای هماهنگی 
بانک های دولتی و نیمه دولتی اعلام کرد در شــبکه 
بانکی و خودپردازها مشکلی از نظر تأمین نقدینگی 
و اســکناس وجود ندارد. علیرضا قیطاسی به ایسنا 
گفت: اکنون در کشــور و شــبکه بانکی مشــکلی از 
نظر نقدینگی نداریم و اگر کســی در بانک مشخصی 
با مشکل کمبود اســکناس و نقدینگی مواجه شده  
اســت، اعلام کند تا پیگیری ها انجام شود. او با بیان 
اینکه شعب بانک ها فعال و دستگاه های خودپرداز 
نیز فعال هستند و مشــکلی از نظر ارائه اسکناس و 
تأمین نقدینگی نداریــم، گفت: موردی از بانک ها به 
شورای هماهنگی بانک ها گزارش نشده است که با 

کمبود اسکناس مواجه باشند.

عرضه ارز حدود ۸ برابر تقاضا
مجموع معاملات انجام شــده در ســامانه نیما 
در روز جــاری به معادل ۹۱ میلیــون دلار یعنی به 
حدود هشــت برابر تقاضا رســید. به گزارش مهر  به 
نقل از بانک مرکزی، مجموع عرضه ارز در ســامانه 
نیمــا (حواله) روز سه شــنبه هفته جــاری معادل 
۷۲۱ میلیون دلار و مجموع ارز معامله شــده در این 
ســامانه معادل ۹۱ میلیون دلار بوده است. مجموع 
معاملات روز دوشــنبه جاری در سامانه نیما معادل 
۱۸۱ میلیون دلار بود. همچنین در بازار متشکل ارزی 
(اســکناس) روز گذشته (سه شــنبه) مورخ ۲۹ آذر 
۱۴۰۱، ۲۱.۵ میلیــون دلار با میانگیــن نرخ ۳۶ هزار  و 
۱۶۶ تومــان و یک میلیون و ۸۱۰ هزار یورو با میانگین 
نرخ ۳۸ هزار و ۵۳۳ تومان به صورت توافقی معامله 

 شد.

افزایش ۲۰ درصدی حقوق  
در سال آینده

وزیــر اقتصاد ضمن اعلام اینکه با توجه به تغییر 
مدیریتی در تیــم ارزی بانک مرکزی امیدواریم ثبات 
به بازار ارز برگردد، گفت: موتور ایجاد تورم و کاهش 
ارزش پــول ملی در حــال کنترل اســت و همچنین 
هیئــت وزیران بــا افزایــش میانگیــن ۲۰ درصدی 
حقوق کارکنان در ســال آینده موافقت کرده است. 
به گزارش ایســنا، سیداحســان خاندوزی در نشست 
خبری خود با اشــاره به اقدامات بانک مرکزی برای 
کنترل تورم گفــت: این بانک تدابیری داشــت تا در 
راســتای کمیته رصد تورم پایش خلق پول شــبکه 
بانکی را انجــام می دهد و همچنین سیاســت های 
محرک رشد اقتصادی با روندی خوبی پیش می رود. 
مجموعا همه بخش های صنعت، معدن و تجارت 

و... رشد ۳.۴ درصدی را در تابستان رقم زدند.
وزیــر اقتصــاد همچنین تأکید کــرد: دولت برای 
اینکه به وعده خود برای حمایت از ســهامدار خرد 
عمل کند، از چهارم آبان اعلام شــد که سهامداران 
خرد از سازوکار بیمه ســهام استفاده کنند که بیش 
از نیم میلیون نفر اســتفاده کردند و اســتقبال فراتر 
از انتظار ســازمان بورس بود. برای اینکه سال آینده 
وضعیــت بهتر شــود، عــدد مشــخصی در بودجه 
۱۴۰۲ از ســوی هیئت وزیران تصویب شــد که برای 
ســال آینده کنار گذاشــته شود تا با اســتفاده از این 
پشتوانه بودجه حمایت ها انجام شود. او با اشاره به 
وضعیت واریز سود سهام عدالت اعلام کرد: شورای 
عالی بورس تصویب کرده بــود تا پایان آذر نیمی از 
سود ســهام ســال ۱۴۰۰ را واریز کند که معادل کل 
سود ســهام پرداختی در سال گذشــته است. صبح 
روز گذشــته این اتفــاق افتاد و واریز ســود در حال 
انجام اســت و به تدریج تا فردا و پس فردا برای سایر 
ســهامداران واریز می شــود. همه مشمولان تحت 
پوشــش نهادهای حمایتی شناســایی شــدند و به 
محض اینکه مصوبه هیئــت دولت بیاید، تا پیش از 
اســفند و بدون نیاز به مراجعه مردم، سهام عدالت 
به آنهــا اختصاص خواهد یافــت.  خاندوزی درباره 
وضعیت جاماندگان سهام عدالت توضیح داد: برای 
این کار نیازمند یک مصوبه از هیئت وزیران بودیم که 
چه ســهام هایی را برای این گروه در نظر بگیریم که 
این مصوبه با توجه به اعتراض یکی از وزارتخانه ها 
نسبت به شرکت های زیرمجموعه خود باید اصلاح 
می شــد و امیدواریم تا ۱۰ روز آینده این اصلاحیه از 

هیئت دولت دریافت شود.
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اعضای شــورای شــهر با اشــاره و کنایه سخن 
می گفتند. برخی یادآوری می کردند که اگر در صحن 
علنی نبود، حرف های بیشــتری داشتند تا به رئیس 
سازمان بازرسی شهرداری بگویند. درحالی که داوود 
گــودرزی به دیدارهای خصوصــی خود با اعضای 
شورا اشاره کرد و از دســترس پذیر بودن خود برای 
شنیدن گزارش ها و گلایه های اعضای شورای شهر.

برخی از کانال های خبری شــهری این روزها از 
نقش داماد شــهردار تهــران در تصمیم گیری های 
یکی از معاونت های شــهرداری مطالبی را منتشر 
کرده اند، ایــن کانال های خبری ســندی بر صحت 
اخبارشــان ارائه نکرده اما به نظر می رسید احتمالا 
مرجــع کنایه هــای این اعضــا می تواند بــه داماد 

شهردار تهران باشد.
داوود گودرزی اما در گفت وگو با «شرق» در این 
خصوص توضیح داد که انتصابات در شهرداری بر 
اســاس یک رویه علمــی و در کمیته انتصابات رخ 
داده اســت. او درباره اینکه آیا گلایه اعضای شورا 
درخصــوص نفوذ فــردی کــه در انتصابات نقش 
دارد، داماد شهردار تهران است؟ گفت: باید از خود 
اعضایی که این موضوعات را مطرح کردند، پرسیده 
شــود چه شخصی مد نظرشــان بوده است و ما در 

روند نظارتی خود گزارشی در این زمینه نداریم.
ناصر امانی یکی دیگر از اعضای شــورای شهر 
تهران هم می گوید تقریبا مشــخص بود که منظور 
اعضایی که تذکر دادند، چه شــخصی بود و ضمیر 
مرجع خودش را پیدا می کند. اما علی اصغر قائمی، 
عضو شورای شهر تهران، شفاف تر از اعضای دیگر 
شورای شهر تهران ســخن می گوید. او به «شرق» 
گفت:  نمی دانم اعضای شــورای شــهر که با ایما 
و اشــاره ســخن گفتند، منظورشــان چه کسی بود  
اما برداشــت من این بود که می توانــد داماد آقای 
زاکانی باشــد. البته شــواهدی در ایــن زمینه ارائه 
نشده اما من خودم نیز در این رابطه از افراد موثقی 
ســخنانی شــنیده ام که داماد ایشــان همچنان در 
شــهرداری حضور دارند و البته شــهردار تهران در 
نشســت ۱۵ آذر خود با دانشجویان شریف هم این 
موضوع را رد نکرد و زمانی که دانشــجویان درباره 
حضور دامادشان سؤال پرسیدند، گفتند ایشان مورد 
وثوق شان اســت و فردی توانمند و نخبه است که 
به صورت رایگان خدمت می کند و درست است که 
حکمشان لغو شــده اما همچنان فی سبیل االله کار 

می کند.
او درباره اینکه این حضور سبب تعارض منافع 
نمی شــود، حتی اگر حقوقی دریافت نکنند، گفت :  
باید در این رابطه شــواهدی داشــته باشیم و اینکه 
در چــه تصمیم گیری هایــی دخالت داشــته و این 
دخالت ها باعث چه تعارض هایی شــده است که 

چنین اطلاعاتی در اختیار شورا نیست.
اشــاره قائمی به ســخنان علیرضــا زاکانی در 
دانشــگاه شریف اســت که در دیدار با دانشجویان 
گفت :   کل مدیران در شــهرداری تهــران در کانون 
ارزیابی انتخاب شدند و ۹۷ درصد آنها نیز از درون 

شــهرداری بودند. ناظر به حوزه فناوری تجربه ای 
داشتیم که تشخیص دادم دامادم در اینجا می تواند 
منشــأ جهش شــود. بنابراین بــدون حقوق حکم 
مشاور برای او زدم. کسی که فارغ التحصیل شریف 
است. ولی آن قدر شــرایط بالا و پایین شد که عملا 
مضمون درســت حرف بنده که عدم ایجاد شــغل 
بــرای اطرافیانم بود، فهم درســتی از آن منعکس 
نشد. لذا ایشــان را برداشــتم ولی هنوز هم ایشان 
در ایــن زمینه به من کمک می کنــد. در صحن روز 
گذشته شورای شــهر تهران داوود گودرزی، رئیس 
سازمان بازرسی شهرداری تهران، گزارش عملکرد 
شهرداری تهران در حوزه نظارت و بازرسی را ارائه 
کرد. او به به روز رســانی و توسعه سایت شفافیت 
اشــاره کــرد و گفــت:  در این راســتا ۷۷ بند وجود 
دارد که باید روی سایت شــفاف پیاده سازی کنیم. 
اصلاح فرایند تصمیم گیری در شــوراهای داخلی و 
معماری مناطق و همچنین استقرار مدل اصلاحی 
فرایند صدور پروانه ساختمانی نیز مورد توجه ویژه 
قرار گرفت. بی تردید مســئله شفافیت مانند برخی 
واژه هــای دیگــر بعضا ناقص فهمیده می شــود و 
ناقص اجرا می شــود. آیا همه آنچه در شــهرداری 
تهران می گذرد باید روی ســایت بارگذاری شــود؟ 
قطعا در روند شفاف ســازی موفق در کشــورهای 
مختلف دســته بندی وجــود دارد؛ به شــکلی که 
بخشــی از اطلاعات را شهروندان بدانند، بخشی را 
بین دستگاه ها برای مبادله منتشر می کنند و بخشی 
نیز توسط دســتگاه های نظارتی رصد می شود و در 
اختیــار آنها قرار می گیرد؛ بنابراین تاکنون از ۷۷ بند 
موجود ۳۵ مورد روی سایت شفاف بارگذاری شده 

است.

رئیس ســازمان بازرســی شــهرداری تهران در 
تشــریح روند مواجهه با گذشته گفت: رویکردها و 
سیاســت های مد نظر ما این اســت که آبروی افراد 
حفظ شــود. آرامش جوانــی مجموعه و عدالت و 
قاطعیت مورد توجه قرار گیرد. در این مسیر ما فساد 
بد و خــوب نداریم و ســلامت اداری برای ما حائز 
اهمیت اســت. بنابراین کمیته تطبیق در ســازمان 
بازرســی موضوعات را مورد بررسی قرار می دهد. 
مردمی ســازی و بهره گیــری از ظرفیــت نظــارت 
مردمی در دســتور کار قرار گرفته و ارتقای خدمات 
سامانه های مدیریت شهر و نظارت همگانی دنبال 
می شــود. وی تأکید کرد: شناســایی و رسیدگی به 
هفت فقره پرونده اخذ رشوه به صورت شبکه ای و 
رسیدگی به ۷۵۰ فقره پرنده تخلفات فردی عوامل 
شهرداری تهران انجام شده است. بازپس گیری بالغ 
بر ۱۰۱ فقره ملک تصرف شــده نیز در همین ۱۵ ماه 

گذشته انجام شده است.
گــودرزی دربــاره مقابله با ساخت وســازهای 
غیر مجــاز نیز گفت: بیــش از ۷۴۰ مــورد تخریب 
ساخت وسازهای غیر مجاز انجام شده که در راستای 

آن ۳۹ هکتار مساحت اراضی آزاد شده است.
پس از گزارش گودرزی، اعضای شــورای شــهر 
تهران گلایه هــای خود را از حوزه مبارزه با فســاد 
مطرح کردند. ســید محمد آقامیری تأکید کرد: باید 
فکری به حال کارچاق کن ها در شــهرداری شــود. 
چرا این افراد از شــهرداری جمع آوری نمی شوند؟ 
وقتــی مردم بــا این افــراد مواجه می شــوند، چه 
قضاوتی درباره شــهرداری خواهند داشــت؟ باید 
فکر اساسی در این زمینه شود. افراد کارچاق کن که 
بدنه شهرداری را فاسد جلوه می دهند، باید معرفی 

شوند و جزء لیست سیاه قرار بگیرند که نتوانند وارد 
شهرداری شــوند. وقتی نجاســت دور افراد باشد، 
حتی اگر نجس نشــوند، بوی آن را می گیرند و بهتر 
است بازرسی ســازوکاری برای شناسایی و معرفی 

کارچاق کن ها اتخاذ کند.
مهدی چمران نیز درباره ماهیت سایت شفافیت 
گفت: همه چیز باید به طور شــفاف در این ســایت 
بارگذاری شــود، مگر اینکه برای مردم یا شهرداری 
ایجاد ضــرر و زیان کند. نرجس ســلیمانی، رئیس 
کمیسیون نظارت و حقوقی شورا، درباره مشکلات 
پیش آمده در زمینه فروش امــلاک در بورس تذکر 
داد: لازم اســت در این بــاره توضیح داده شــود که 
چطور بدون بررسی و کنترل دقیق املاک وارد فرایند 
بورس شده و این قصور در کدام حوزه صورت گرفته 
و چطور املاک بــا وجود مشــکلات حقوقی وارد 

فرایند بورس شدند.
 احمــد صادقی هم خطاب به رئیس ســازمان 
بازرســی گفــت: ما یک کارگــروه رفــع تعارض و 
شفافیت داریم که حراست کارش را انجام می دهد 
و نیز کمیته نظارت و برنامه ریزی به ریاست معاون 
برنامه ریزی که اینها ذیل ستاد ارتقای سلامت اداری 
هســتند اما در راستای منطق ســه گانه ای که آقای 
گودرزی بیان کردند هنوز خیلی از موارد شــفافیت 
محقق نشــده و از ۷۱ مورد تنها ۳۱ مورد بارگذاری 
شــده و از ایــن ۳۱ مورد هــم تنها ۱۶ یــا ۱۷ مورد 
به روزرسانی شده اســت. جالب آنکه از زمان ارائه 
گزارش بنده درباره سامانه شفافیت تنها یک مورد 
مربوط به مأموریت های خارج از کشور به روزرسانی 
شــده و هنــوز اقدامی در راســتای به روزرســانی 
مابقی آن انجام نشــده است. صادقی با بیان اینکه 
مصوبات در زمینه شــفافیت تنها روی کاغذ است؛ 
بنابراین گزارش های بازرسی نیازمند بازنگری است ، 
گفت: بهترین روش ارتقای سلامت اداری جلوگیری 
از بروز تخلفات است نه برخورد با آن؛ البته برخورد 

با تخلفات هم در جای خود لازم است.
او همچنیــن افزود: از مهم تریــن بحث ها برای 
جلوگیری از فســاد و تخلف، قطع ارتباط مستقیم 
کارکنان و مراجعه کنندگان اســت کــه این مهم با 

تحقق هوشمندسازی میسر می شود.
جعفر تشکری هاشمی، رئیس کمیسیون عمران 
و حمل ونقل شورای شهر تهران هم گفت:  یکی از 
موضوعات پدیده نامیمــون وضعیت انتصابات در 
مجموعه شهرداری تهران است؛ بنابراین انتخاب  ها 
و انتصابــات غلط یعنی ترویج فســاد در مجموعه 
و در شــهرداری تهران، تعداد افراد انگشت شماری 
هستند که وضعیت ثابت و مشخصی داشته باشند.
تشکری هاشــمی با انتقاد از مدت زمان حضور 
مدیران شــهری در ســمت های خود در شهرداری 

تهران گفت: این انتصابات کمتر از یک سال و حتی 
چند ماه و چند هفته است و در این خصوص، نظام 
کانــون انتصابات ناکارآمد بــوده و عملکرد خوبی 

نداشته است.
او ادامــه داد: یکی دیگــر از موضوعاتی که در 
این دوره از مدیریت شــهری با آن روبه رو هســتیم، 
کوچ بسیاری از مدیران باتجربه و کارآمد مجموعه 
شــهرداری تهــران و مأمورشــدن آنهــا به ســایر 
دستگاه هاست و این در حالی است که این نیروها، 
افرادی کارآمد و متخصص هســتند که از ظرفیت 
قابل توجهی برخوردارنــد و تجربه و تخصص آنها 
باید مورد توجه قرار گیرد. تشکری هاشــمی اظهار 
کرد: متأسفانه شاهدیم که برخی افراد در مجموعه 
شهرداری تهران در قسمت هایی به کارگیری شده اند 
که حتی یک روز ســابقه کار اجرائی در آن قسمت 
را ندارنــد و در مقابل، افــرادی کارآمد و متخصص 
در مجموعه شهرداری تهران کنار گذاشته شده اند.

وی تصریح کرد: در صحبت های رئیس سازمان 
بازرسی شــهرداری تهران، گفته شد که ۱۹ راهکار 
برای مقابله با فســاد اتخاذ شده که متأسفانه باید 
گفته شــود که برخی از همین راهکارها، زمینه ساز 

فساد در مجموعه شهرداری تهران شده اند.
ناصــر امانی، عضو شــورای شــهر تهــران، در 
واکنش به گزارش عملکرد رئیس سازمان بازرسی 
شــهرداری تهران گفت: به اعتقــاد بنده برای ارائه 
گزارش زود بود، مردم باید مبارزه با فساد را احساس 
کنند و با حرف و گزارش درک نمی کنند، شاعر بزرگ، 
ســعدی شــیراز می فرماید؛ « اگر ز باغ رعیت ملک 
خورد ســیبی/ برآورند غلامــان او درخت از بیخ»، 
شــاه بیت مبارزه با فســاد و رعایت قانون شخص 
شــهردار تهران اســت، اگر می خواهید ثابت کنید 
با فســاد مبارزه کرده اید، اول باید خودتان مقید به 

قوانین بالا دستی باشید.
امانی ادامه داد: بنده در صحن شورا تذکر دادم؛ 
انتصاب بسیاری از مدیرعاملان خلاف قانون است، 
اساسنامه ســازمان های مستقل شهرداری مصوبه 
ســال ۹۳ تا زمانی که قانون جدید نیامده باید اجرا 
شــود؛ مدیرعامل یا باید هشت سال سابقه خدمت 
قراردادی داشته باشــد یا کارمند رسمی باشد، این 
موضوع نه تنها رعایت نشــد  بلکه بعد از یک سال 
همه احکام دوباره تأیید شــد، مــن اما وظیفه ام را 
انجام دادم و در پیشــگاه خداوند راضی ام در جایی 
که خون ۷۲ شهید از جمله برادر خودم جاری شده، 

آمده ام که از قانون دفاع کنم نه خلاف قانون.
عضو شــورای شــهر تهران با بیان اینکه مبارزه 
با فســاد یک احساس و ادراک اســت، اضافه کرد: 
از تاریخی که بلدیه ایجاد شــده یعنی از ۱۱۶ ســال 
پیش کلمه فســاد همراه آن بوده و رشوه همزاد با 
کلمه بلدیه اســت. بنده رئیس اداره مبارزه با فساد 
و تخلفات اداره در دوره اســبق بودم و برای مبارزه 
با فساد لوح تقدیر هم گرفته ایم و در همایش های 
مختلف از ما تقدیر می شــد اما همه شکلی بود و 
نتوانســتیم احســاس مردم را تغییر دهیم؛ زمانی 
می توانیــد بگویید مبارزه با فســاد کردید که اگر از 
مردم نظرســنجی شد، نگویند بیشــترین آلودگی را 
شــهرداری تهران و گمرک دارند! مبارزه با فساد با 

عمل نتیجه می دهد.
نماینده شورا در کمیســیون ماده ۱۰۰ افزود: در 
کمیســیون ماده ۱۰۰ با حضور نمایندگان شهرداری 
و قوه قضائیه، فردی دست روی قرآن می گذارد که 
در شــهرداری به او گفته اند اگر یک میلیارد بدهد، 
پرونده اش به کمیســیون مــاده ۱۰۰ نمی رود! من 
چگونه بگویم در شهرداری فساد نیست؟ باید سرم 

را پایین بیندازم و خجالت بکشم.
حبیب کاشانی، عضو کمیسیون برنامه و بودجه 
شــورای شــهر تهران هم به یکــی از پرونده های 
بررسی شــده در کمیســیون ماده ۱۰۰ اشــاره کرد 
و گفــت:  در ســال گذشــته مســئله ای را پیگیری 
می کردیم که مربوط بود به یک پروژه عظیم در یکی 
از مناطق شــهرداری که در آن زمان کارشناسی از 
مجموعه شهرداری تهران عنوان کرد: مابه التفاوت 
ساخت وســاز در این پروژه حدود ۱۶ میلیارد تومان 
اســت که بنده نســبت به موضوع انتقــاد کردم و 
پس از مراجعه با نماینده قوه قضائیه به این پروژه 
مشخص شد که ما به التفاوت در این پروژه نه تنها ۱۶ 
میلیارد تومان بلکه هزارو ۳۰۰ میلیارد تومان است.
کاشــانی با بیان اینکه فسادستیزی راهکار دارد 
و باید این موضــوع مورد توجه قــرار گیرد، افزود: 
قطعا آقای گودرزی اقدامــات مؤثری در این حوزه 
انجام داده. فســاد اژدهای هفت سری است که در 
شهرداری وجود دارد و برای ریشه کن کردن آن باید 
تلاش مضاعفی صورت بگیرد. کمیسیون ماده ۱۰۰ و 
کمیسیون ماده ۵ هم اکنون محلی برای دلالی شده 

که باید به این موارد توجه ویژه ای داشته باشیم.

داماد شهردار تهران هنوز در شهرداری فعالیت می کند؟

آقای داماد در بهشت
 نورا حســینی: عملکرد ۱۵ ماهه شــهرداری تهران در مبارزه با رویه های فسادآمیز روز گذشته مورد نقد بســیاری از اعضای شورای شــهر تهران قرار گرفت. برخی از اعضا از تصمیم گیری هایی می گفتند که در 
اســتخرهای لاکچری گرفته می شود و اعمال نفوذ شخصی در تصمیم گیری های شــهرداری که به صورت شکلی مغایرتی با مصوبه تعارض منافع ندارد اما در عمل بی توجهی به این مصوبه است. افرادی که در 
تصمیم گیری ها و انتخاب های شهرداری نقش اساسی دارند. مهدی عباسی، رئیس کمیسیون شهرسازی و معماری شورای شهر تهران، یکی از اعضایی بود که در این زمینه تذکر داد و گفت: گزارش هایی داریم 

که یک نفر با نفوذ به سازمان ها و شرکت های شهرداری در انتصابات و مسائل مالی دخالت می کند. جلویش را بگیرید؛ چراکه هم برای ما و هم برای شهرداری بد است.

این روزها،   یاسمین فخری ســپهری، وکیل پایه یک دادگستری: 
بحث هــای حقوقــی در کارهای تجاری، حــرف اول را می زند؛ 
نداشــتن یا کافی نبودن اطلاعات حقوقی، گاه  به ضررهای مالی 
هنگفتی منتهی می شــود که شــاید جبرانش در برخی مواقع، 
سخت و طاقت  فرسا باشد. استفاده از ظرفیت های حقوقی یک 
وکیل خبره در این میان می تواند، جلوی بســیاری از گرفتارهای 

بعدی را بگیرد.
یکی از معضلاتی که در سال های اخیر، بسیاری از شهروندان 
نقاط مرزی، گرفتار آن شــده اند، اجاره دادن کارت های بازرگانی 
است. برای جلوگیری از سوءاستفاده از کارت های بازرگانی چه 

باید کرد؟

به نظر می رســد کــه باید دولــت در این مــورد مداخله و 
اطلاع رســانی کند؛ در واقع باید ســاز و کار اجاره دادن کارت های 
بازرگانی اساسا برچیده شود و اشــخاص، دیگر نتوانند با کارت 
بازرگانی دیگران  تجارت کنند. کارت بازرگانی در واقع مثل کارت 
ملی و شناســنامه می ماند، فلذا قانون گذار باید برای اســتفاده 
اغیــار، ممنوعیت وضــع کند. همچنین برای ایــن موضوع باید 
ضمانــت اجرائی-کیفــری در نظر بگیرند که مردم به ســمت 
اجــاره کارت های بازرگانی یا کارت ملی بــرای خرید ارز نروند. 
به تمام هم وطنانی کــه در نقاط مرزی زندگی می کنند و کارت 
بازرگانی دارند، توصیه می کنم از اجاره دادن کارت های بازرگانی  
خــودداری کنند؛ چر اکــه این کار، یک اشــتباه بــزرگ و بعضا 

جبران ناپذیر است.
اجاره و خرید و فروش کارت بازرگانی  ازمنظر قانون گذار

بنا بر ماده ۳۰ لایحــه قانونی اصلاح قانون مبارزه با قاچاق 
کالا و ارز، یــک ماده به عنوان ماده ۳۳ مکرر، به قانون مبارزه با 
قاچاق کالا و ارز الحاق شــد. به این ترتیب که: «هرگونه معامله 
درباره کارت بازرگانی کــه عرفا اجاره، فروش، خرید یا واگذاری 
آن محســوب شــود و نیز هرگونه بهره بــرداری از منافع کارت 
بازرگانــی دیگری تحت هــر عنوان ممنوع اســت و مرتکب یا 
مرتکبین از جمله انتقال گیرنده یا بهره بردار به پرداخت جریمه 
نقــدی معادل نصف ارزش کالا عــلاوه بر ضبط کالا و پرداخت 
تضامنی خســارت وارده به دولت مجازات می شوند  . همچنین 
انتقال دهنــده نیز مشــمول مجــازات پرداخــت جریمه نقدی 
معادل یک تا دو برابر منافع تحصیل شــده علاوه بر ابطال کارت 
بازرگانــی و پرداخت تضامنی خســارت وارده به دولت خواهد 

بود».

همچنین اگر  اعمال فوق منتهی به اقدام برای ورود یا صدور 
کالا نشود، علاوه بر ابطال کارت بازرگانی و جریمه نقدی از ۲۰۰ 
میلیون ریال تا ۵۰۰ میلیون ریال هر یک از مرتکبین به دو یا چند 
مــورد از محکومیت های موضوع مــاده ۶۹ این قانون محکوم 
می شــوند. بر مبنای تبصره این ماده، اعمــال مقررات این ماده 

مانع از اجرای مقررات معین در سایر قوانین نیست.
جرم انگاری برای اجاره گیرنده کارت بازرگانی

مباشرت و معاونت در اســتفاده از کارت بازرگانی اشخاص 
دیگــر به این منظــور که فــرار مالیاتــی و تنظیم اســناد خلاف 
واقع انجام شــود،  به اســتناد بندهای ۱ و ۷ مــاده ۲۷۴ قانون 
مالیات های مســتقیم اصلاحی ۱۳۹۴ جرم مالیاتی محســوب 
می شود. با توجه به ماده ۲۸۱ این قانون چنانچه اعمال یاد شده 
از ۱۳۹۵/۱/۱باشــد، قابلیت تعقیب کیفــری و مجازات را دارد. 
همین طــور در فرض اســتعلام چنانچه تاریخ ارتــکاب جرائم 
مزبــور قبل از ۱/ ۱/ ۱۳۹۵ اســت، به لحاظ فقــد عنصر قانونی 

قابلیت تعقیب ندارد و فاقد وصف مجرمانه است.
چنانچه اســتفاده از کارت بازرگانی دیگری به منظور فرار از 
مالیات بعد از ســال ۱۳۹۵ باشد. بدیهی است طبق بند ۷ ماده 
۲۷۴ قانون اصلاح مالیات های مســتقیم مصــوب ۱۳۶۶ جرم 
مالیاتی محسوب می شود. در این صورت دارنده کارت بازرگانی 
را نیــز با عنایت به ماده ۱۲۶ قانون مجازات اســلامی ۱۳۹۲ در 
صــورت تطبیق با این ماده به عنوان معاون جرم می توان تحت 

پیگرد قرار داد.
به هر حــال، افرادی که تحــت عنوان اشــخاص حقیقی یا 
حقوقی کارت بازرگانی خود را در اختیار دیگران قرار می دهند، 
بایــد مالیات بــر ارزش افزوده، مالیــات بر درآمــد، عوارض و 
مالیات های اســتفاده از کارت بازرگانــی و ارزش افزوده فصلی 
را پرداخت کنند و هر سال اظهارنامه مالیاتی را به اداره مالیاتی 
و در صــورت عدم پرداخت  بدهی مالیاتی حســاب های دارنده 

کارت بازرگانی مسدود و خود او نیز ممنوع الخروج می شوند.

هزینه گزاف اجاره دادن کارت بازرگانی


